
 

Θέμα: Σχηματισμός σύνθετων λέξεων με πρώτο συνθετικό τις αρχαίες προθέσεις: επί, εν, συν, εκ 

Θεωρία: 

 Πολλές από τις χιλιάδες σύνθετες λέξεις της γλώσσας μας έχουν α΄ συνθετικό 

προθέσεις, δηλαδή λέξεις που μπαίνουν μπροστά από άλλες λέξεις και φανερώνουν μαζί 

τους τόπο, χρόνο, αιτία , τρόπο, ποσό κλπ. 

 Η πρόθεση ‘συν’ (π.χ. συντελώ, συναγωνίζομαι) 

Η πρόθεση αυτή μπορεί να πάρει διάφορες μορφές ανάλογα με το σύμφωνο από το οποίο 

αρχίζει η επόμενη λέξη. Έτσι γίνεται: 

α) συγ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από κ, γ, χ (π.χ. συν + κρίνω = συγκρίνω) 

β) συμ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από π, β, φ, μ, ψ (π.χ. συν + παίκτης = συμπαίκτης) 

γ) συλ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από λ (π.χ. συν + λέγω = συλλέγω) 

δ) συρ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από ρ (π.χ. συν + ροή = συρροή 

ε) συσ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από σ (π.χ. συν + σωρεύω = συσσωρεύω) 

στ) συ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από ζ, ξ, σκ, σπ,στ, σφ, σχ,  (π.χ. συν + ζω = συζώ) 

ζ) Η πρόθεση συν μένει η ίδια όταν ακολουθεί λέξη που ξεκινά με φωνήεν ή όταν ακολουθεί 

λέξη που ξεκινά από τα σύμφωνα τ, δ, θ, ν (π.χ. συν + διάσκεψη = συνδιάσκεψη, συν + 

ακολουθώ = συνακόλουθος, συν + τάσσομαι = συντάσσομαι) 

 Η πρόθεση ‘’εν’’ (π.χ. ενδίδω, εννοώ, ενισχύω) 

Η πρόθεση αυτή μπορεί να πάρει διάφορες μορφές ανάλογα με το σύμφωνο από το οποίο 

αρχίζει η επόμενη λέξη. Έτσι γίνεται: 

α) εγ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από κ, γ, χ (π.χ. εν + κρίνω = εγκρίνω) 

β) εμ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από π, β, φ, μ, ψ (π.χ. εν + πλέκω = εμπλέκω) 

γ) ελ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από λ (π.χ. εν + λόγος = έλλογος) 

δ) ερ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από ρ (π.χ. εν + ρυθμός = έρρυθμος)   

 Η πρόθεση ‘’επί’’ (π.χ. επι + στρέφω = επιστρέφω) 

Η πρόθεση αυτή μπορεί να πάρει δύο άλλες μορφές. Έτσι γίνεται: 

α) εφ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από φωνήεν (π.χ. επί + ορμώ = εφορμώ) 

β) επ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από ε (π.χ. επί + έκταση = επέκταση) 

 Η πρόθεση ‘’εκ’’ (π.χ. εκ + δίδω = εκδίδω) 

Η πρόθεση αυτή  παίρνει τη μορφή εξ-, όταν η επόμενη λέξη αρχίζει από φωνήεν. 

 (π.χ. εκ + αγορά = εξαγορά, εκ + υμνώ = εξυμνώ) 

ΣΥΝΘΕΤΕΣ ΛΕΞΕΙΣ ΜΕ ΠΡΟΘΕΣΕΙΣ 



1. Να σχηματίσεις σύνθετες λέξεις με πρώτο συνθετικό την πρόθεση συν, έχοντας υπόψη 

τους κανόνες του φυλλαδίου με τη θεωρία. 

α) συν + φωνή =  συμφωνώ    (θηλυκό ή αρσενικό ουσιαστικό, ρήμα) 

β) συν + φέρω = συμφέρον     (ρήμα, ουδέτερο ουσιαστικό) 

γ)) συν + πτώση =                    (θηλυκό ουσιαστικό)   

δ) συν + πράττω =                (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό)  

ε) συν + πολίτης =                (αρσενικό ή θηλυκό ουσιαστικό) 

στ) συν + βιώνω =                (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

ζ) συν + μετέχω =                 (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

η) συν + μερίζομαι =               (ρήμα)  

θ) συν + μάχη =                           (ρήμα, θηλυκό ή αρσενικό ουσιαστικό) 

ι) συν + βαίνω =                           (ρήμα) 

κ) συν + βάλλω =                     (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

λ) συν + βουλή =                 (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

μ) συν + λογίζομαι =                  (ρήμα, αρσενικό ουσιαστικό, μετοχή) 

ν) συν + λαμβάνω =                 (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

ξ) συν + χωνεύω =       (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό)  

ο) συν + χορδή =      (θηλυκό ουσιαστικό) 

π) συν + κλίνω =          (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό)  

ρ) συν + κέντρο =        (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

σ) συν + κατάθεση =     (θηλυκό ουσιαστικό, ρήμα) 

τ) συν + καλώ =     (ρήμα) 

υ) συν + γένος =          (ρήμα, θηλυκό και αρσενικό ουσιαστικό) 

φ) συν + γνώμη =          (θηλυκό ουσιαστικό) 

χ) συν + ζυγός =    (θηλυκό ουσιαστικό)
 

 

ψ) συν + θεμέλιο =    (επίθετο) 

ω) συν + λυπούμαι =              (ρήμα, ουδέτερο ουσιαστικό) 

α) συν + μαθήτρια =               (θηλυκό και αρσενικό ουσιαστικό) 

β) συν + ψηφίζω =             (ρήμα) 

γ) συν + σκέψη =            (θηλυκό ουσιαστικό)
 

 

δ) συν + σώμα =         (επίθετο) 

ε) συν + στρατιώτης =       (αρσενικό ουσιαστικό) 

 



3. Γράψε τις σύνθετες λέξεις που παράγονται από την πρόθεση εν αφού λάβεις υπόψη τους 

κανόνες της άσκησης 1. 

α) εν + κοπή =           (θηλυκό ουσιαστικό)
 

 

β) εν + κέφαλος =          (αρσενικό ουσιαστικό) 

γ) εν + κύρος =             (επίθετο)  

δ) εν + πνέω =        (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

ε) εν + πίστη =      (θηλυκό και αρσενικό ουσιαστικό) 

στ) εν + φύτευση =       (ρήμα, θηλυκό και ουδέτερο ουσιαστικό) 

ζ) εν + φράγμα =        (ουδέτερο ουσιαστικό) 

η) εν + φιάλη =        (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

θ) εν + χρώμα =    (επίθετο) 

ι) εν + χειρ (χέρι) =        ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

κ) εν + βάλλω =          (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

λ) εν + βαπτίζω =    (ρήμα) 

μ) εν + ψυχή =     (ρήμα) 

ν) εν + μέτρο =     (θηλυκό και αρσενικό ουσιαστικό) 

ξ) εν + μέσος =   (επίθετο) 

ο) εν + λείπω =       (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

π) εν + λιμενίζω = . (ρήμα) 

 

4. Σχημάτισε σύνθετες λέξεις που έχουν πρώτο συνθετικό την πρόθεση επί αφού λάβεις 

υπόψη τους κανόνες της άσκησης 1. 

α) επί + ίππος =           (επίθετο) 

β) επί + οπλίζω =         (ρήμα, αρσενικό ουσιαστικό) 

γ) επί + οδός =          (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

δ) επί + ενδύω =            (ρήμα, αρσενικό και θηλυκό ουσιαστικό) 

ε) επί + εκτείνω =           (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

 

5.  Σχημάτισε σύνθετες λέξεις που έχουν πρώτο συνθετικό την πρόθεση εκ αφού λάβεις 

υπόψη τους κανόνες της άσκησης 1.  

α) εκ + ομολογώ =     (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

β) εκ + ιστορώ =           (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 

γ) εκ + υπηρετώ =              (ρήμα, θηλυκό ουσιαστικό) 


